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LISTY CZYTELNIKÓW

„Krystynka” sta∏a si´ bogatsza i pi´kniejsza. Ca∏kowicie zosta∏o zmo-
dernizowane i upi´kszone otoczenie. Szkoda, ˝e nie zrealizowano mo-
jego postulatu, aby w ogrodzie zbudowaç Êwietlic´ letnià. Tak ˝eby
mo˝na by∏o na powietrzu organizowaç wieczorki. Mniej jest ha∏asu na
ulicach, ze wzgl´du na nowà obwodnic´, o której jeden z taksówkarzy
nienajlepiej si´ wyrazi∏, twierdzàc, ˝e jezdnia jest za wàska i mo˝e
dochodziç do wypadków. Na wielu ulicach widz´ nowà nawierzchnie,
a ostatnio przystàpiono do naprawy ulicy Pi∏sudskiego. Przyby∏o du˝o
nowych chodników i powsta∏ ∏adny szlak spacerowy w kierunku Wis∏y.
Zawiod-∏em si´ parku Zdrojowym, w ogóle kwiatów, czy˝by to wina
przymrozków. Nie mog´ jednak usprawiedliwiç w∏aÊciciela parku za
dziur´ w mostku. A najwi´kszy ˝al mam do w∏adz centralnych za to, ˝e
do tej pory nie potrafili podjàç m´skiej decyzji w sprawie basenu solan-
kowego. Pisa∏em 3 lata te˝ kuracjusze sà tym oburzeni. DziÊ to oburzenie
jest jeszcze wi´ksze. Pisa∏em wówczas do red. El˝biety Jaworowicz i bez
skutku. Wczoraj wys∏a∏em list do przewodniczàcego jednego z klubów,
proszàc o z∏o˝enie interpelacji do Mi-nistra Skarbu, bàdê przekazanie
sprawy odpowiedniej komisji sejmowej, która zaj´∏aby si´ nià lub prze-
kaza∏a do NIK. Szaro brudno jest przy T´˝niach. Je˝eli za wst´p bierze
si´ cztery z∏ote, to chyba mo˝na ˝àdaç od Przedsi´biorstwa Uzdrowisko
pomyÊla∏o o kwiatach, trawie, czystoÊci. Nie wiem, dlaczego nie zwraca
si´ uwagi na drobniejsze rzeczy. Idàc ul. S∏owackiego od parku Sosnowego
nie widz´ tablicy z nazwà ulicy pierwszej poprzecznej, jest tylko tablica
z napisem „Dom Zdrojowy”. Nieco dalej na du˝ej posesji trawa i chwas-
ty po kolana. W Urz´dzie Pocztowym na ul. Polnej sta∏em pó∏ godziny
w kolejce, a i tak nie dosta∏em widokówek z Ciechocinka. Dopiero na
ul. Broniewskiego wyjàtkowo uprzejma sprzedawczyni poda∏a mi stos
widokówek i sama wybra∏a naj∏adniejsze.

O tym, ˝e du˝o si´ robi dla mieszkaƒców i kuracjuszy przekona∏
mnie zast´pca burmistrza Marian Ogrodowski. Mnie interesowa∏a przy-
sz∏oÊç.  I otrzyma∏em interesujàce mnie informacje, za 4,5 mln z∏ zostanie
zagospodarowany, za 2,5mln  rozbudowane zostanie budynek kina, w
który swojà siedzib´ b´dzie mia∏o Miejskie Centrum Kultury. Rozbudo-
wana zostanie kanalizacja, a 1 wrzeÊnia zakoƒczy si´ budowa hali spor-
towej za 6 mln z∏otych. Wykonane zostanie te˝ wiele innych zadaƒ i in-
westycji. W tym miejscu pragn´ zg∏osiç propozycj´ pos∏om, aby zechcieli
si´ zastanowiç i uchwaliç ustaw´, aby w Ciechocinku by∏ tylko jeden
gospodarz, to jest samorzàd. Nie by∏oby wówczas problemu z basenem
i ∏azienkami nr 3 z op∏atà w wysokoÊci 4 z∏ote za wst´p pod t´˝nie. Na
tym skorzystaliby kuracjusze.

Trzy lata temu b´dàc w „Krystynce” odwiedzi∏em sanatorium Jubilat.
Marzy∏em wówczas, aby przyjechaç tam na leczenie. Jestem szcz´Êliwy
i zachwycony, a szczególnie po tym co prze˝y∏em rok temu w jednym
z uzdrowisk na Dolnym Âlàsku. Zamiast zdrowy wróci∏em chory i w
ciàgu pó∏ roku a˝ trzy razy zachorowa∏em na zapalanie p∏uc. Pierwsze
wra˝enie o „Jubilacie” to przede wszystkim troska o pacjenta, wspania-

Przed czterema laty po raz pierwszy przebywa∏em na leczeniu sanatoryjnym w Ciechocinku, a
konkretnie w „Krystynce”. Tak mi si´ tu spodoba∏o, ˝e postanowi∏em podzieliç si´ wra˝eniami na
∏amach niniejszej gazety, wyra˝ajàc ˝yczenie ponownego powrotu, które po trzech latach si´ spe∏ni-
∏o. Od siódmego maja przebywam w „Jubilacie” czyli w 22. Wojskowym Szpitalu rehabilitacyjno - Uz-
drowiskowym. Cieszàc si´ wspania∏ymi warunkami, o czym za chwil´. Jakie dzisiaj odnosz´ wra˝enia
o Ciechocinku w 90% pozytywne.

Ciechocinek, to cud Êwiata

Ciechocinek to cud Êwiata,
A szczególnie w po∏owie lata.
Gwarno jest tu i weso∏o,
kwiatów i zieleni pe∏no woko∏o.

Uzdrowisko liczy 170 lat,
Zmieni∏ si´ radykalnie Êwiat.
A solanki sà te same,
tylko lepiej wykorzystane.

Drozdy, s∏owiki, kosy
Êpiewajà nam pod niebiosy,
a ja s∏ucha∏bym bez przerwy.
Bo to dobry lek na nerwy.

Przy t´˝ni p∏uca inhaluj´,
l˝ej oddycham i lepiej si´ czuj´.
A takich jak ja, sà tysiàce.
Na ró˝ne choroby cierpiàce.

˚al mi basenu solankowego,
od szeÊciu lat nieczynnego.
Umar∏o serce uzdrowiska
I moje p´ka, gdy patrz´ na to z bliska.

Takie by∏o i b´dzie uzdrowisko.
I daj´ z siebie wszystko,
aby chorym daç odrobin´ radoÊci,
podleczyç chore p∏uca, serca i koÊci.

Minà lata i wieki przeminà.
Lecz solanki nigdy nie zginà.
Uzdrowisko b´dzie zawsze w
rozkwicie,
ratujàc ludzkie zdrowie i ˝ycie.

O Ciechocinku g∏oÊno w kraju.
Cz∏owiek ˝yje tu jak w raju.
Choroby leczy i odpoczywa.
Mi∏e chwile zawsze prze˝ywa.

Dzi´kuje burmistrzowi i samorzàdowi,
mojemu drogiemu „Jubilatowi”
za radoÊç i serca wspania∏e.
Niech ju˝ tak b´dzie na sta∏e.

Antoni Furchel
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∏a organizacja, dobra informacja, szeroko zakrojona
edukacja i profilaktyka, nowoczesna baza zabiegowa,
Âwietlica, dobrze zorganizowana jadalnia.

Nigdy mnie jeszcze w ˝yciu nikt nie zbada∏ tak do-
k∏adnie, jak pan dr Pawe∏ Serafin, nie mówiàc ju˝ o
wra˝liwoÊci na cierpienie ludzkie. Doskonale planuje
si´ zabiegi. Na ca∏y turnus obowiàzuje ta sama godzina
jednego zabiegu. Oczkiem w g∏owie dla dyrektora na-
czelnego Ireneusza lewica i kierownika zak∏adu Maria-
na Gawineckiego jest Zak∏ad Przyrodoleczniczy jeden
z najnowoczeÊniejszych w kraju, wykonujàcy 70 ró˝-
nych zabiegów dziennie. Do tego 280 ∏ó˝ek, a od maja
kolejnych 38, a po roku jeszcze 100.

Wsz´dzie narzekajà, na brak pieni´dzy.
Mówià, ˝e w szpitalu du˝o n´dzy,
a w „Jubilacie” ja tego nie czuj´,
tu si´ nie narzeka, tu si´ pracuje.
A, ̋ e si´ pracuje to widaç na ka˝dym kroku. Ofiarnie

pracujà: Edyta Dondalska - specjalista od marketingu,
Lilla Szynkowska - prze∏o˝ona piel´gniarek, Ewa Kwa-
czyƒska - siostra oddzia∏owa, Urszula Ga∏àzka - diete-
tyczka, Edyta Koterska - laborantka, Sylwia Gàsiorowska
- szef czystoÊci pokoi, Józef Molenda - szef kuchni. Na
szczególne uznanie zas∏ugujà lekarze i piel´gniarki, a
mi´dzy innymi dr Szymon Kubiak, dr Jan Wiaderny i
inni, których wymieniç. Jak mog´ tak im pomagam.
Âciele ∏ó˝ko, id´ po zakupy. Podobnie post´pujà inni.
Nie widz´ jednak tej wra˝liwoÊci w kolejkach. Mo˝e
warto wprowadziç niepisane prawo Pt. „i ty mo˝esz
zostaç kalekà”. Niech znajdà si´ takie has∏a wsz´dzie,
w aptekach, sklepach, szpitalach. Niech ludzie o kulach
nie meczà si´ w kolejkach. Oka˝my im wi´cej wra˝li-
woÊci i dobrego serca.

Chcia∏bym jeszcze po raz trzeci tu wróciç i to do
„Jubilata”.

Antoni Furchal

KRÓTKO O…

O wdzi´cznoÊci

KRÓTKO O…

Rozwa˝ania nasze zacznijmy od definicji s∏owa
wdzi´cznoÊç. Wedle prof. Bogus∏awa Dunaja, redaktora
„popularnego s∏ownika j´zyka polskiego”(2002), in-
teresujàce nas s∏owo jest rzeczownikiem rodzaju ˝eƒ-
skiego. Oznacza uczucie b´dàce odpowiedzià na doÊ-
wiadczone dobro, poczucie zobowiàzania moralnego,
ch´ç odwzajemnienia, podzi´kowania za coÊ.

Spróbujmy zadaç sobie pytanie: dlaczego tak cz´sto
zapominamy o wdzi´cznoÊci? Odpowiedê znajdziemy
w „Listach moralnych do Lucyliusza” autorstwa Lucjusza
Anneusza Seneki urodzonego w Kordobie, za rzàdów
cesarza Augusta, przypuszczalnie w roku 4 przed Chrys-
tusem. A oto i odpowiedê: „ Nie ma wi´kszego niesz-
cz´Êcia dla cz∏owieka zaj´tego i uwik∏anego swoje do-
statki ni˝ wiara w przyjaêƒ ludzi, którà on sam ich nie
darzy, i ni˝ mniemanie, ˝e dobrodziejstwa skutecznie
znajdujà przyjació∏, chocia˝ niektórzy ludzie im wi´cej
komu zawdzi´czajà, tym bardziej go nienawidzà: nie-
wielki d∏ug robi cz∏owieka d∏u˝nikiem, du˝y - wro-

giem”. II 19 11-12
Z dala od blichtru tego Êwiata rozmyÊlam w zaci-

szu swej pracowni w ciechociƒskim domu pe∏nym
przeró˝nych ksià˝ek. Rzecz jasna przewa˝ajà liczebnie
dzie∏a przyrodnicze i medyczne. KiedyÊ bowiem edu-
kacj´ rozpoczyna∏em od Akademii Medycznej w Gdaƒs-
ku, której na szcz´Êcie nie by∏o mi danym pomyÊlnie
ukoƒczyç. Od samego poczàtku mych Êwiadomych
wyborów celem nadrz´dnym by∏a biologia. Jestem
przeto wdzi´czny swym nauczycielom: W∏odzimierzo-
wi Mogielnickiemu, Jadwidze Pawlikowskiej z Gdaƒs-
ka, którzy udzielili mi impulsu inspiracyjnego. Potem
by∏y studia na Uniwersytecie Adama Mickiewicza w
Poznaniu (1957-59) i Miko∏aja Kopernika w Toruniu
(1959-1962). Reasumujàc przeto powy˝sze rozwa˝a-
nia nad wdzi´cznoÊcià dodam: strze˝my si´ pochop-
nych uogólnieƒ i sàdzenia innych, aby nas nie sàdzo-
no…

         Dr A. L. Ruprecht


